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گزارش خبر

حدود ۱۳ هزار حکم مقابله با 
زمین خواری هنوز اجرا نشده است

وزارت کشاورزی: وزیر جهاد کشاورزی گفت:  �
حــدود ۱۳ هزار حکــم مقابله بــا زمین خواری 
هنوز اجرا نشــده است. سیدجواد ســاداتی نژاد 
در اولین نشســت کارگــروه فراقــوه ای مبارزه با 
زمین خواری که صبح دیروز با حضور نمایندگانی 
از دســتگاه های مربوطه برگزار شــد، اظهار کرد: 
بحث زمین خواری  موضوعی است که از گذشته 
وجود داشــته و کم کم به ســمت منابع طبیعی 
از جملــه جنگل خــواری، کوه خــواری و... رفته 
اســت. او ادامه داد: زمین یک میراث ملی برای 
آیندگان اســت و حساســیت خاصی دارد. وقتی 
این زمین ها کشاورزی باشــند، به جهت اهمیت 
امنیــت غذایی اولویت آن دوچندان می شــود یا 
وقتی بحث اراضی جنگلی پیش می آید، اهمیت 

موضوع بالا می رود.
 وزیــر جهاد کشــاورزی با اشــاره به اهمیت 
مبارزه با زمین خواری به ویژه در اراضی شــمالی 
کشــور گفت: اگر به تصاویر چند ســال گذشــته 
مازنــدران توجه کنیم، می بینیــم بهترین اراضی 
کشور با چه شــرایطی مواجه اند؛ بنابراین هرچه 
کارگــروه فراقــوه ای در مبــارزه بــا زمین خواری 
بهتر عمل کند، می توانــد نگهدار میراث آیندگان 
باشــد. او افــزود: باید قبل از اینکــه آجری روی 
آجر گذاشــته شــود، پیشــگیری کنیم. حدود ۱۳ 
هــزار حکم داریم که اجرای آن هزینه بر اســت. 
بعد از اجــرای حکم نیز باز هــم دغدغه وجود 
دارد کــه شــرایط زمیــن چگونه خواهد شــد؛ 
بنابراین پیشــگیری از زمین خواری حتما در اینجا 
مؤثر خواهد بود. ســاداتی نژاد با بیان اینکه باید 
برنامه ها و هزینه ها در این بخش متمرکز شوند، 
گفت: می تــوان از نیروهای مردمی داوطلب هم 
در مبارزه با زمین خواری اســتفاده کرد. چگونگی 
نظام بخشــی ایــن نیروهای داوطلــب نیز بحث 
مهمی اســت . همچنین در این راستا می توان از 

تجهیزات و پهپادها نیز استفاده کرد. 
او همچنین تأکید کرد که باید با زمین خواران با 
شدت برخورد و سازوکار این برخوردها مشخص 
شود. همچنین نیاز است که قوانین در این بخش 
 نیز تقویت شــوند و از تصمیمات و هم اندیشی ها 

نیز استفاده شود.

گروه هفت خواستار افزایش
 تولید نفت اوپک  شد

ایلنــا: وزیران انــرژی کشــورهای عضو گروه  �
هفت از اوپک خواستند نقش بیشتری در افزایش 
عرضــه نفت ایفا کند. وزیــران انرژی گروه هفت 
(G۷) از اعضای ســازمان کشورهای صادرکننده 
نفت (اوپک) خواستند نقش بیشتری در افزایش 
عرضــه نفت به بازارهای جهانــی ایفا کنند؛ زیرا 
ایــن ائتلاف هنوز بــا ظرفیت کامــل نفت تولید 
نمی کند. آنان در بیانیه ای مشــترک اعلام کردند: 
از کشــورهای تولیدکننده نفت و گاز می خواهیم 
به شیوه ای مسئولانه عمل و توانایی خود را برای 
افزایــش عرضه به بازارهــای جهانی، به ویژه در 
مواردی که تولید به ظرفیت کامل نرسیده است، 

بررسی کنند.
 ایــن بیانیه مشــترک پــس از پایان نشســت 
فوق العــاده وزیران گروه هفت به میزبانی آلمان 
صادر شد و وزیران انرژی این گروه درباره شرایط 
بازارهای انــرژی و ابزارهای تضمین تأمین پایدار 
انــرژی در بحبوحه تهاجم روســیه بــه اوکراین 
گفت وگو کردنــد. فاتح بیرول، مدیــرکل آژانس 
بین المللی انــرژی، نیز به همــراه وزیران انرژی 
بریتانیا، ایالات متحده آمریکا، کانادا، ژاپن، آلمان، 
فرانســه و ایتالیا در این نشســت حضور داشت. 
شــرکت کنندگان در این نشســت ضمن استقبال 
از آزادســازی هماهنگ ذخیره ســازی راهبردی 
نفت کشــورهای عضو آژانس بین المللی انرژی 
(به مقدار ۶۱ میلیون و ۷۰۰ هزار بشــکه) اعلام 
کردند که این گروه آماده اســت در صورت لزوم 
اقدام های بیشــتری را در ایــن زمینه انجام دهد. 
هم زمان با افزایش فشــارها برای کربن زدایی در 
ســطح جهان، وزیران انرژی ایــن گروه همچنین 
بــر نیاز به ســرمایه گذاری در زمینــه گاز طبیعی 
مایع شــده (ال ان جی) برای کاهش اختلال های 
احتمالــی عرضه گاز بــا خط لولــه - به ویژه به 

بازارهای اروپایی - تأکید کردند.
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رئیس سازمان بورس در پاسخ به «شرق»
دعوت عموم مردم به بورس اشتباه است

شاخص بورس دست کاری می شود؟

شرق: مدت هاســت که بحث مالیات گرفتن از خانه های 
خالی و همچنین خودروهای لوکس به عنوان یک راهکار 
برای کنترل بخشی از این دو بازار خبرساز و پرنوسان مطرح 
شــده و کار تا جایی پیش رفته که این موضوع به قانون 
هم تبدیل شد اما در فاز اجرائی چندان موفقیتی نداشت. 
با گذشــت ماه ها از تصویــب این قانــون و حتی تعیین 
دســتورالعمل اجرائی آن اما خبری از اجرا نبود تا اینکه 
به تازگی ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد که یک میلیارد 
تومان مالیات خانه های خالی پرداخت شــد. این خبر را 
همین دیروز مدیرکل دفتــر طراحی و تحلیل فرایندهای 
مالیاتی اعلام کرد و در توضیح گفت که «حدود پنج هزار 
نفر از مالکان خانه خالی در درگاه ســازمان امور مالیاتی 
اعلام کردند که خانه آنهــا خالی نبوده و عدم پذیرش را 
انتخاب کردند. حدود ۵۰۰ نفر دیگر از مالکان نیز، پذیرش 
مالیات خانه خالی را اعــلام کردند اما تاکنون نصف این 
افراد مالیات خود را پرداخت کرده اند». جهانگیر رحیمی 
که با ایسنا سخن می گفت، ضمن تشریح آخرین وضعیت 
پرداخت مالیــات بر خانه های خالــی، توضیح داد: اخذ 
مالیــات بر خانه هــای خالی در جزء دو بنــد ط تبصره ۶ 
بودجه امسال به ســازمان امور مالیاتی تکلیف شده اما 
باید به این موضوع نیز توجه شــود که این مالیات پیش 
از ایــن در قانون دائمی مالیات های مســتقیم پیش بینی 
شــده و برای اخذ آن زمان تعیین شده تا پس از پایان هر 
سال، سازمان امور مالیاتی در تیرماه باید نسبت به صدور 
برگه مطالبه و انجام سایر مراحل تشخیص اقدام کند و به 
مشمولان مالیات واحدهای مسکونی خالی از سکنه این 
موضوع را اعلام کند. بنابراین، پیش از فرارســیدن موعد 
قانونی، به ســازمان امور مالیاتی بــرای اخذ این مالیات 

تکلیف شــد و سازمان هم نتایج اقدامات صورت گرفته را 
در درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان امور مالیاتی 
منتشر کرد. او درباره شر ایط اجرائی این قانون هم گفت: 
آنچه  در قانون پیش بینی شــده به گونه ای است که باید 
سیستم های شناسایی خانه های خالی به صورتی باشد که 
سازمان امور مالیاتی به عنوان بهره بردار از اطلاعات آنها، 
به سازمان املاک و اسکان دسترسی داشته باشد که هنوز 
این موضوع توسعه نیافته است و اما سرانجام، اطلاعات 
واحدهای مســکونی خالی از ســکنه شناسایی شــده در 
۹ماهه ســال جاری به سازمان امور مالیاتی اعلام شد که 
براســاس این اطلاعات، حــدود ۵۷۰ هزار خانه خالی به 
سازمان اعلام شــد. البته، تمام این واحدها در شهرهای 
بــالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت نبودند بلکه در شــهرهای 
زیر ۱۰۰ هزار نفر جمعیــت بودند که به طبع آن خانه ها 
مشمول مالیات در این زمان نشدند. از واحدهای خالی از 
سکنه شناسایی شده، حدود ۴۸۰ تا ۴۹۰ هزار تا از آنها در 

شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت قرار داشتند.
 چندنفر مشمول مالیات خانه های خالی می شوند؟

یکی از اصلی ترین چالش بر ســر اجــرای این قانون 
هم صاحبان خانه های خالی بود که خیلی زود مشخص 
است برخلاف پیش بینی ها بخش وسیعی از این خانه ها 
در اختیار نهادهای دولتی و به خصوص بانک ها ست. حالا 
اخبار تازه می گوید که حدود ۵۰۰ نفر مالیات خانه خالی 
را پذیرفته انــد؛ مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل فرایندهای 
مالیاتی با بیان اینکه مالیات محاسبه شده برای خانه های 
خالی شناسایی شــده، معادل چهارهــزار میلیارد تومان 
است، ادامه داد: در این زمینه، حدود پنج هزار نفر از مالکان 
خانه های خالی در درگاه سازمان امور مالیاتی اعلام کردند 

که خانه آنها خالی نبوده و عدم پذیرش را انتخاب کردند. 
از ســوی دیگر، حدود ۵۰۰ نفر از آنها نیز پذیرش مالیات 
خانه خالی را اعلام کردند اما همه این افراد مالیات خود 
را پرداخت نکرده اند بلکه نصــف این افراد مالیات خود 
را پرداخت کردند. برخی دیگر از مشــمولان مالیات خانه 
خالی نیز وارد درگاه ســازمان امور مالیاتی شدند و هیچ 
عکس العملی نداشته اند. رحیمی بیان کرد: تعداد زیادی 
از مالکان خانه خالی که در درگاه ســازمان امور مالیاتی 
مشــمولیت این مالیات را نپذیرفتند به دلیل  ثبت نکردن 
اطلاعات واحد مسکونی در سامانه املاک و اسکان است. 
از چهارهــزار میلیارد تومان مالیاتــی که برای واحدهای 
مسکونی خالی از سکنه محاسبه شده، تاکنون فقط یک 
میلیارد تومان مالیات خانه خالی پرداخت شده است. او 
البته توضیح داد و مدعی شد که قرار است بخش اصلی 
این مالیات سال پیش رو به مرحله اجرائی برسد. قابل ذکر 
است که بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب 
آذرماه سال گذشته، اگر واحد مسکونی در شهرهای بالای 
۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از سکنه باشد، مشمول 
مالیات می شــود و به ازای هر ماه بیــش از زمان مذکور، 

ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به 
شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، 
ســال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال سوم 
به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شــد. در 
این بین، وظیفه شناسایی خانه های خالی برعهده وزارت 
راه وشهرســازی از طریق سامانه املاک و اسکان گذاشته 
شده است که این وزارتخانه با راه اندازی سامانه املاک و 
اسکان نسبت به ثبت اطلاعات سکونتی افراد اقدام کرد 
و کسانی که در مهلت تعیین شده نتوانستند این اطلاعات 
را ثبت کنند، خانه آنها به عنوان خاله خالی به ســازمان 
امور مالیاتی از سوی وزارت راه  و شهرسازی معرفی شد. 
از ســوی دیگر، تعداد زیادی از کسانی که به عنوان مالک 
خانه خالی شناسایی شدند، به ایسنا اعلام کردند که خانه 
آنها خالی نیســت و در آن ســکونت دارند که پیگیری ها 
نشان داد، اطلاعات این خانه ها در سامانه املاک و اسکان 
ثبت نشده و وزارت راه و شهرسازی آنها را به عنوان خانه 
خالی شناسایی کرده است که این وزارتخانه مهلت داد تا 
اطلاعات واحد مسکونی خود را در سامانه املاک اسکان 

ثبت کنند.

اطلاعات رسمی ۱۱ ماهه منتشر شد
آمار ناامیدکننده خودروسازان

شرق: امسال به شــیوه های مختلف و با خبرهای  �
متفــاوت، خودروســازهای داخلــی به صــدر اخبار 
رسیدند؛ چه در زمان بحث و بررسی واردات خودرو در 
مجلس و چه در تصادف های زنجیره ای و خبرسازی 
که داســتان کیفیت پایین آنها مسئله ســاز می شــد و 
حــالا تازه ترین آمار رســمی هم از شــرایط نه چندان 
امیدوارکننــده تولیــد آنها در ۱۱ ماه گذشــته حکایت 
دارد. بر اساس آمار ارائه شــده از سوی خودروسازان 
به ســازمان بورس، در مجموع ۱۱ ماهه امسال، قریب 
به ۸۲۷ هزار دســتگاه خودرو در ایران خودرو، سایپا و 
همچنین پارس خودرو تولید شــده که تنها ۱.۲ درصد 
(معادل ۹هزارو ۹۲۶ دســتگاه) بیشتر از میزان تولید 
آنها در مدت مشابه سال گذشته است. از ابتدای سال 
۱۳۹۹ تا بهمن آن، در مجموع ۸۱۷ هزار و ۶۹ دستگاه 
خودرو تولید شــده بود. به عبارت دیگر، خودروسازان 
اصلی داخلی با وجود همه وعده ها و از ســوی دیگر 
تهدیدهــا و تذکرهای مقامات دولتی بــرای افزایش 
تولید و عرضه، حتی ۱۰ هزار دستگاه هم نتوانسته اند 
بر تیراژ تولید خود نســبت به ســال گذشته بیفزایند. 
همان طور که اشــاره شد، خودروســازان بزرگ کشور 
علی رغم همه وعده و وعیدها و همچنین فشــارهای 
دولتــی برای افزایش تولید و عرضــه، تنها ۱.۲ درصد 
نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته افزایش تولید 
داشــته اند؛ این در حالی است که تولیدشان در همین 
ایام در سال ۱۳۹۹ نسبت به سال پیش از آن (۱۱ ماهه 
۱۳۹۸) رشد ۳.۷ درصدی داشت. بر اساس اطلاعات 
ایســنا درباره این آمار، در مجموع ۱۱ ماهه سال جاری، 
۴۲۹ هــزار و ۸۲۳ دســتگاه خودرو در گــروه صنعتی 
ایران خــودرو تولید و برای ۳۹۵ هزار و ۴۲۷ دســتگاه 
خودرو فاکتور فروش صادر شــده اســت. از مجموع 
تولیدهای گروه صنعتی ایران خودرو در مدت مذکور، 
۲۸۸ هزار و ۸۴۲ دســتگاه از محصــولات خانواده پژو 
(به جز پژو ۲۰۰۸) تولید و ۲۶۹ هزار و ۹۸۴ دســتگاه از 
این خودرو فروخته شده است. همچنین ۱۰۳ دستگاه 
پژو ۲۰۰۸ تولید کرده که همه ۱۰۳ دستگاه آن فروخته 
شــده اســت. ایران خودرو ۴۶ هزار و ۵۲۷ دســتگاه از 
محصولات خانواده ســمند در ۱۱ ماهه امســال تولید 
کرده و برای ۴۶ هزار و ۳۴۳ دستگاه از این محصولات 
فاکتور فروش صادر کرده است. همچنین در این مدت، 
۴۶ هزار و ۳۹۹ دستگاه دنا، ۳۳ هزار و ۲۸۷ دستگاه رانا 
و هفت هزارو ۹۵۱ دســتگاه تارا در این شــرکت تولید 
شده که به ترتیب ۴۱ هزار و ۱۴۵ دستگاه دنا، ۲۳ هزار و 
۹۹۷ دســتگاه رانــا و هفت هزارو ۳۹۷ دســتگاه تارا 
به فروش رســیده اســت. ایران خودرو در محصولات 
مونتاژی نیــز در ۱۱ ماهه امســال، شــش هزارو ۶۹۳ 
دستگاه هایما و همان طور که اشاره شد ۱۰۳ دستگاه 
پژو ۲۰۰۸ تولید کرده اســت که به ترتیب شش هزارو 
۴۵۰ دســتگاه هایما و ۱۰۳ دستگاه پژو ۲۰۰۸ فروخته 
است. از تولیدهای مونتاژی پیشین این گروه صنعتی، 
ســه دســتگاه تندر (L۹۰) و دو دستگاه دانگ فنگ در 
آمار فروش این گروه خودروســازی طی ۱۱ ماهه ۱۴۰۰ 
ثبت شده اســت. وانت های آریسان نیز که تولید آنها 
دوباره به چرخه محصولات تولیدی این گروه صنعتی 
بازگشته است، در این مدت (از آذر تا بهمن ) به تعداد 
۲۱ دســتگاه تولید و ســه دســتگاه آن فروخته شده 
است. البته این سه دستگاه وانت آریسان عرضه شده 
متعلق به وانت  آریســان های تولیدی پیش از ســال 
۱۴۰۰ و از دســته آریسان های توسعه نیافته است. این 
در حالی اســت که مدیران این شــرکت وعده تولید و 
عرضه پنج هزار دســتگاه خودروی وانت آریســان تا 
پایان سال جاری را داده بودند، اما آن طور که از شواهد 
امر پیداســت، بعید اســت این وعده محقق شود. در 
گروه خودروســازی ســایپا نیز در ۱۱ ماهه سال جاری 
۲۹۱ هزار و ۷۵۹ دســتگاه خودرو تولید شده که از این 
میزان به ترتیب ۲۱ هزار و ۹۷۹ دستگاه سهم وانت های 
سایپا، ۲۴۹ هزار و ۹۹۷ دستگاه سهم خانواده تیبا، ۱۳۰ 
دستگاه سهم آریو s۳۰۰ و ۱۹ هزار و ۶۵۳ دستگاه سهم 

شاهین بوده است. 
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شــرق: هر چقدر که اخبار بازار ســرمایه ایران در چند دهه گذشته برای گروه 
اندکی از جامعه مهم بود؛ اما در دو، ســه سال گذشته ورق برگشت و درصد 
بالای جامعه ایران یا پا به این بازار پر نوسان گذاشتند یا اینکه به شکلی با آثار 
این بازار روبه رو شدند؛ ابتدا و با تشویق مدیران ارشد و همچنین با شدت گرفتن 
سوددهی برخی سهام ، بخش وسیعی از جامعه در صف دریافت کد بورسی 
قرار گرفتند و در دوران کرونا طولانی ترین صف ها را ســاختند و هرچه سرمایه 
داشــتند روانه این بازار کردند؛ اما همین هجوم بی ســابقه مردم خود عاملی 
بر رشــد عجیب و غریب برخی سهام شد و این رشــد محافظه کارترین افراد را 
به بورس کشــاند تا اینکه ریزشــی بی سابقه از راه رســید و سرمایه بسیاری از 
ایرانیان را در چند ماه و چند هفته آب کرد. هرچه گذشــت؛ اما بازار ســرمایه 
ایران بیش از پیش خبرســاز شــد و کار به تجمعات خیابانی و اعتراض مقابل 
ســاختمان بورس و مجلس و دیگر نهادهای تصمیم گیر هم کشیده شد؛ اما 
شــاخص بورس چندان ســر سازش نداشــت. این وضعیت و همچنین آینده 
احتمالی بورس ایران، پرتکرارترین پرســش های نشســت خبری دیروز رئیس 
ســازمان بورس بود که در آن «مجید عشــقی» به ســه پرسش «شرق» هم 
پاسخ داد. اولین پرسش به ماجرای تشویق ایرانیان به سرمایه گذاری در بورس 
برمی گشت که در نهایت منجر به ضرر هنگفت بعضی از سرمایه گذاران تازه کار 
شــد. در ماه های گذشــته حتی بارها در اخبار رسمی هم مطرح شد که دلیل 
برخی آسیب های اجتماعی مانند طلاق، افسردگی و خودکشی ضرر هنگفت 
در بورس عنوان شــد. در چنین شرایطی پرسش این است که آیا دعوت عموم 
مردم به سرمایه گذاری در بورس اقدام درستی است؟ عشقی در پاسخ به این 
پرســش، تأکید فراوانی بر آموزش داشــت و به همین دلیل هم دعوت عموم 
مردم به چنین بازار پرنوســانی را نادرست دانست: «با توجه به وجود نوسان 
در معاملات بورس نمی توان انتظار کســب سود بدون ریسک از بازار سرمایه 
داشــت؛ بنابراین دعوت مردم بدون در نظر گرفتن دانش مالی و ســطح پذیری 
مردم اقدامی کاملا اشتباه است». بحث و شائبه پرتکرار درباره این بازار آن هم 
در بین کارشناسان موضوع دست کاری شاخص های بورس است که دراین باره 
هم عشقی در پاسخ به «شرق» هرگونه دست کاری را رد کرد و گفت: «شاخص 
به هیچ وجه نشــان دهنده سود و زیان کل ســهامداران نیست. اینکه شاخص 
دست کاری می شود، کاملا غلط است. اگر گزارشی به صورت علمی تأیید شود، 
از سوی ســازمان بورس بررسی می شود». پرسش دیگر به بازار پرطرفدار این  
روزها در بین ایرانیان برمی گردد؛ یعنی بازار رمزارزها؛ اینکه آیا بورس ایران این 
بازار را رقیب خود می داند و در تلاش است که قوانین محدودکننده درباره آن 
به تصویب برساند؟ که عشقی دراین باره هم گفت: «بازار بورس بازاری دارای 
ریسک است که همه نمی توانند به آن وارد و موفق شوند. بازار سرمایه دخالتی 
بر مبحث رمزارز نداشته اســت و فشار خاصی از طرف سازمان بورس در این 
زمینه وجود نداشــته. بازار رمزارز به صورت عادی در حال فعالیت اســت». 
اصلاح تدریجی دامنه نوسال از ســال آینده یکی دیگر از نکات مطرح شده از 
سوی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار بود که دراین باره گفت: تغییر دامنه 
نوســان در برنامه سازمان بورس اســت؛ اما این موضوع نیازمند روشن شدن 
برخی ابهامات از جمله بودجه و ریسک های سیاسی است. عشقی ادامه داد: 
پیش از این اعلام کرده بودم که اصلاح دامنه ابتدا از شــرکت های بزرگ آغاز 
می شــود و اکنون برنامه این است که از یک تاریخی به بعد اصلاح به صورت 
تدریجــی و با یک درصد آغاز خواهد شــد. این روند در مقاطع ســه ماهه و با 

توجه به بازخورد بازار بازبینی خواهد شــد. او با تأکید بر اینکه دامنه نوســان 
باید متقارن باشــد، اظهار کرد: تلاش این است که اصلاح دامنه بخش عمده 
بازار را در بر بگیرد، البته بازار پایه داســتان خود را دارد. رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار با بیان اینکه دامنه نوســان یکــی از مؤلفه های اثرگذار بر بازار 
اســت، گفت: عوامل دیگری مانند میزان فعالیت سهامداران، بازارگردانان و... 
در تعادل بخشــی بازار مؤثر است. عشقی در ادامه از تعامل سازمان بورس با 
نهادهای مختلف خبر داد و افزود: در این راســتا کارگروهی با حضور سازمان 
و قوه قضائیه برای ســاماندهی پرونده های بازار سرمایه تشکیل شده است. او 
درمورد آخرین وضعیت تأسیس کانون سهامداران حقیقی توضیح داد: هنوز 
هیچ کس برای این منظور درخواســت نداده است و اگر این درخواست اعلام 
شــود درمورد اینکه به چه صورت باشد، تصمیم گیری می شود. اساسنامه آن 

هنوز نهایی نشده؛ اما سازمان آمادگی همکاری دارد.
 زیان مردم چه زمانی جبران می شود؟

یکی از پرسش هایی که بارها و به شیوه های مختلف در این نشست مطرح 
شــد، بحث جبران زیان مردم بود که عشقی به طور خلاصه گفت «نمی توان 
گفت زیان مردم چه زمانی جبران می شــود». رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار در ادامه و در توضیح زمان جبران زیان مردم در بازار ســرمایه گفت: 
هیچ کــس نمی تواند به صــورت قطعی بگوید زیان مــردم چه زمانی جبران 
می شــود. این موضوع درمورد همه بازارهای مالی دنیا صدق می کند. در بازار 
سرمایه افراد مختلف سهم های مختلفی خریدند و میزان زیان از ۹۰ درصد تا 
۵۰ درصد متفاوت اســت. عشــقی ادامه داد: البته برخی هم سود کردند؛ اما 
زمانی که صحبت از سود می شود، برخی انتقاد می کنند که حق هم دارند. در 
بازار شاخص های مختلفی وجود دارد و میزان ریزش صنایع مختلف است. او 
با اشــاره به واگذاری سهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس گفت: در سازمان 
هیچ گاه درمورد هیچ سهمی تبلیغ نمی شود و با ارکانی که زیرمجموعه بازار 
هســتند و این کار را انجام دهند، برخورد می شــود. عشقی ادامه داد: به طور 
کلی رویکرد شفاف سازی اســت و واگذاری دو باشگاه باعث می شود نظارت 
همگانی ایجاد شود و این روند مثبتی است. امیدواریم این فرایند به سرانجام 

خوبی برسد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به فرایند واریز سود از طریق 
ســامانه سجام گفت: باید به این نکته توجه کرد که قانون تجارت کشور برای 
ســال های بسیار دور و زمانی است که سیســتم های الکترونیکی در کار نبوده 

اســت. در این راســتا مهلتی که برای ســود مجامع در نظر گرفته شده، برای 
سال های قبل است که این مهلت ها باید اصلاح شود. عشقی ادامه داد: برای 
تقســیم سود فرصت کمتر از چهار ماه یا حتی دوره های سه ماهه مطرح شده 
که در حال بررسی است. عشقی در ادامه با اشاره به اینکه سپرده های اشخاص 
حقوقی مشمول مالیات شده است، اظهار کرد: سیاست دولت و مجلس است 
که همه فعالیت های اقتصادی مشمول مالیات شوند. البته اشخاص حقوقی 
بــزرگ که بخش عمده منابع بانکی در اختیــار آنها قرار دارد، ناگهان تصمیم 
نمی گیرنــد که همه منابع خــود را از بانک خارج کننــد. او ادامه داد: ممکن 
اســت تغییراتی در نوع سپرده های بانکی ایجاد شود؛ اما به طور کلی نظارت 
این موضوع بر عهده بانک مرکزی اســت. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
در ادامه با تأکید بر اینکه منابع از صندوق توســعه ملی به صندوق توسعه و 
تثبیت بازار سرمایه به صورت مستمر ادامه دارد، اظهار کرد: علاوه بر این عددی 
هم در بودجه سال آینده دیده شده است که آن هم محقق خواهد شد. عشقی 
با اشــاره به وضعیت صندوق های پالایشی یکم و دارایکم اظهار کرد: این دو 
صندوق به معضل جدی برای بازار تبدیل شده اند؛ چراکه ساختار آنها مصوبه 
هیئــت وزیران و متفاوت با صندوق های دیگر اســت. او با بیان اینکه مدیریت 
این دو صندوق مربوط به دولت اســت، گفــت: درواقع حق مدیریت و اعمال 
رأی سهام دســت دولت باقی مانده اســت؛ به همین دلیل فاصله زیادی بین 
NAV و قیمــت بازار وجود دارد. اصلاحاتی برای اصلاح ســاختار صندوق ها 
در نظر گرفته شده که باید در شورای عالی بورس مطرح شود. اگر ساختار این 
دو صندوق اصلاح شود، ســاختار آنها مانند سایر صندوق ها خواهد شد. این 

صندوق ها آبروی دولت، بازار سرمایه و صندوق های دیگر را برده اند!
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: یکی از خودروسازان درخواست 
جــدی خود را برای عرضه خودرو در بــورس کالا ارائه کرده و این موضوع در 
هیئت پذیرش بررســی خواهد شــد و اگر شــرایط لازم را داشته باشد، عرضه 
خودرو در بورس کالا و در ســال ۱۴۰۱ انجام می شــود. عشقی اظهار کرد: در 
پذیرش کالاهای مختلــف در بورس های کالایی هیچ محدودیتی وجود ندارد 
و هر متقاضی کــه کالایی در اختیار دارد، چنانچه کالایش شــرایط پذیرش و 
استانداردهای لازم را داشته باشد، امکان پذیرش در بورس های کالایی را پیدا 
می کند. او ادامه داد: درخصوص خودرو یکی از خودروسازان درخواست جدی 
خود را برای عرضه مطرح کرده و این موضوع در هیئت پذیرش بررسی خواهد 
شد. اگر این خودروساز شرایط لازم را داشته باشد، عرضه خودرو در بورس کالا 
و در ســال ۱۴۰۱ انجام می شود. عشقی با بیان اینکه امید است عرضه خودرو 
در بورس کالا در سال آینده اجرائی شود، گفت: این موضوع به عرضه کننده نیز 
بازمی گردد؛ چراکه باید منتظر ماند و دید شرکتی که کالای خود را برای عرضه 
پذیرش داده، آیا محصول خود را به طور مســتمر در بورس عرضه می کند یا 
خیر؟ این مســئله ای است که اصحاب رسانه می توانند به خوبی آن را پیگیری 
و دنبال کنند. ســازمان بورس از موضوع عرضه خودرو در بورس کالا استقبال 
می کند. او اظهار کرد: تأکید ســازمان بورس و اوراق بهادار این است که سهام 
شرکت هایی که در بازار سهام معامله می شود، محصولات شان نیز در بورس 
کالا عرضه و به صورت شفاف فروخته شود. او همچنین درمورد این سؤال که 
در سال آینده می توانیم شاهد عرضه خودرو به بورس کالا باشیم یا خیر، پاسخ 
داد: در صورتی که اقدامات لازم در این زمینه انجام شــود، می توانیم در ســال 

۱۴۰۱ شاهد عرضه خودرو در این بازار باشیم.


